
Praha, 25. 2. 2025  

TZ:  Lékárníci volají po rovném přístupu a reformě, která zajistí dostupnost léků 

a férové podmínky pro všechny lékárny 

 

V Senátu PČR proběhl v úterý 25. 2. 2025 kulatý stůl, kde odborníci z oblasti veřejného zdravotnictví diskutovali 

o dostupnosti léků v českých lékárnách. Impulzem k této diskuzi se stala petice „Za rovnou dostupnost léčiv 

bez zvýhodňování lékárenských řetězců“, kterou podpořilo přes 12 500 pacientů z 97 lékáren po celé republice. 

Petici již projednaly petiční výbory obou komor Parlamentu ČR.  

 

Akci uspořádal senátní Výbor pro vzdělávání, vědu, kulturu, lidská práva a petice. Úvodní slovo měl 

místopředseda výboru Pavel Kárník, petici představil Aleš Nedopil, předseda spolku Vaši lékárníci CZ. Na diskuzi 

se podíleli zástupci Ministerstva zdravotnictví, zdravotních pojišťoven i zahraniční lékárníci. 

 

„Pacienti a lékárníci jasně volají po změně. O reformě lékárenství se mluví roky, ale malé lékárny v regionech, 

které jsou páteří zdravotní péče, potřebují podporu. Řešení je jednoduché a přinese i ekonomické výhody. 

Lékárníci chrání zdraví pacientů poradenstvím a kontrolou lékových interakcí, k tomu ale potřebují férové 

podmínky,“ říká Aleš Nedopil, lékárník a člen petičního výboru. 

 

Poslanec Jan Kuchař (STAN), člen Výboru pro zdravotnictví Poslanecké sněmovny, který prosazuje kampaň 

„Pomozte mi hájit nezávislé lékárny“, dodává: „Dnešní diskuze v Senátu znovu popsala problémy, které se musí 

systémově řešit. Transparentní financování léků a stejné doplatky ušetří peníze a podpoří regiony. Role malých, 

nezávislých lékáren v regionech je v primární zdravotní péči nezastupitelná, mnohdy je lékárník jediným 

zdravotníkem v místě. A my jim musíme zajistit dostupnost léků za stejných podmínek, protože se primárně 

jedná o veřejnou službu.” 

 

Spolek Vaši lékárníci upozornil na případy, kdy pacienti nemohou včas dostat léky na předpis nebo platí vysoké 

doplatky kvůli slevám a bonusům, které si uplatňují velké lékárenské řetězce. V zahraničí, například v Německu, 

se tyto prostředky vracejí pojišťovnám. Lékárník působící v Německu Martin Dinunyk, popsal tamní systém: 

„Na německém trhu máme coby lékárníci jasná pravidla a přehledné úhrady. Díky odborné regulaci nemůže 

docházet k monopolizaci trhu. Vlastnictví je omezeno odborně vzděláním farmaceut. V Česku taková regulace 

chybí.“ 

 

Závěry kulatého stolu budou doplněny po jeho vyhodnocení. 

 

Kontakty:  

Mgr. Aleš Nedopil; nedopil@ubileholva.cz; www.vasilekarnici.cz 

Jan Kuchař; kucharj@psp.cz  
 

Více informací k tématu:  https://www.vasilekarnici.cz/ 


